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نبود رویکرد واحد در جلوگیری از دست اندازی به حریم و 
دســتبرد به بستر رودخانه های گلستان سبب شده تا زنگ 
خطر جدی برای اســتمرار حیات شریان های آبی استان به 
صدا درآید.به گزارش مهر، رودخانه ها  شــریان های اصلی 
حیات محسوب شــده و نقش بسزایی در تأمین منابع آب 
و حفظ محیط زیســت دارند لذا حفاظت و صیانت از آنها 
وظیفه همگان است.گلستان به سبب ساختار توپوگرافی و 
شرایط جغرافیایی و وجود چشمه سارهای بسیار از چندین 
رودخانه دائمی و رود موقت برخوردار اســت که هر یک از 
این رودها در امتداد مســیر و یا مصب خود، فواید و برکات 
بی شــماری را بــرای اهالی پیرامون خود دارند.قره ســو، 
گرگانرود و اترک از جمله رودهای دائمی گلســتان هستند 
که در هزاران کیلومتر از مســیر خــود زمینه بهره مندی 
صدهــا هزار نفر از اهالی را فراهــم کرده اند.با همه اهمیت 
و نقش انکارناپذیــری که رودخانه ها در مدیریت منابع آب 
و جلوگیری از بروز حوادث طبیعی مانند ســیل و سیلاب 
و حفظ زمین های زراعی دارند اما در ســال های اخیر آماج 
انواع تخریب و دســت اندازی ها واقع شده اند که در برخی 
از موارد سبب فرسایشی شدن دیواره رودها، تخریب بستر 
رود و حریم رودخانه ها و از بین رفتن زمین زراعی و ریشه 
کن شــدن درختان شــده و برخی نتایــج آن در حوادثی 
مانند ســیل ۹۸ آشکار شــد و برخی مناطق هم مستعد 
چنین حوادثی هستند.برداشت مصالح رودخانه ای با هدف 
ساخت جاده یا تأمین مواد اولیه سنگ شکن های گلستان 
از مهم ترین دلایل تخریب رودخانه ها است که در سال های 
اخیر به سبب رشد فزاینده قیمت مصالح، شاهد افزایش این 

تخریب ها و دستبردها هستیم.
افزایش نرخ مصالح ســاختمانی مانند شــن و ماسه سبب 
شده تا بســیاری از واحدهای سنگ شکن با قبول ریسک 
جریمه های ناچیز، برداشــت و دست اندازی به رودخانه ها 
را افزایش دهند.فارغ از حجم برداشت این واحدهای سنگ 
شــکن، برخی از اهالی روستاهای پیرامونی هم برای تأمین 
ســنگ، قلوه سنگ و شن و ماسه به سراغ رودخانه ها رفته 
موضوعی که در سال های اخیر به کرات شاهد آن هستیم.
کارشناسان بر این اعتقاد هستند با توجه به شرایط اقلیمی و 
خشکسالی باید بیش از پیش به فکر حفظ اندک منابع آبی 
موجود شــد که در این مقوله، حفظ و صیانت از رودخانه ها 
نقش بســیار اساســی را ایفا می کند.گودبرداری به منظور 
برداشــت مصالح ساختمانی، تخریب دیواره ها، تغییر مسیر 
رودخانه ها، ریختن نخاله در بســتر رودها و تغییر کاربری 
رودهــای خشــک و کشــت و زرع در بســتر آن از جمله 
مهم ترین دست اندازی ها و تخریب ها در رودخانه ها است که 
باید برای آن فکر عاجلی اندیشــیده شود.هرچند نهادهایی 

همچون امــور اراضی، جهاد کشــاورزی، صنعت، معدن و 
تجارت و محیط زیســت و شرکت آب منطقه ای هر یک به 
فراخور وظایف سازمانی خود در مدیریت و اداره رودخانه ها 
نقش دارند امــا یکی از دلایل افزایش تجــاوز به اقدامات 
جزیره ای و غیرمتمرکز این نهادها برمی گردد که باید برای 
آن چاره اندیشــی شود.یک کارشــناس منابع آب گلستان 
در این خصوص به خبرنگار مهر گفت: هرگونه برداشــت و 
دخل و تصرف در بســتر رودخانه چرخه حیات آبزیان را با 
اختــلال مواجه کرده و باید در این زمینه محیط زیســت 
ورود کند.احمد مختاری افزود: کاهش شن و ماسه در بستر 
رودخانه ها و مناطق ساحلی باعث عمیق شدن رودخانه ها و 
مصب ها و همچنین افزایش دهانه رودخانه ها و شاخابه های 
ساحلی می شــود.وی بیان کرد: علت یابی حوادث ناشی از 
سیل، ریزش و رانش سنگ و خاک، نشست و لغزش زمین 
و بریدگی لایه ها و پدیده های آبشســتگی و آب بردگی، ما 
را به برداشــت بیش از حد شن و ماســه از حریم و بستر 

رودخانه می رساند.
یکی از دســتگاه صادرکننده مجوز، امور اراضی بوده لذا در 
این خصوص با مدیر امور اراضی جهاد کشــاورزی گلستان 
گفتگــو کردیم، کامبیز علیپور به خبرنگار مهر گفت: طبق 
قانــون حفظ کاربری اراضی زراعــی و باغ ها، هرگونه بهره 
بــرداری از اراضی زراعی که مانع تولید و یا مانع اســتمرار 
تولید شود تحت عنوان »تغییر کاربری غیرمجاز« محسوب 
شــده لذا اضافه کردن شن، برداشــتن شن و خاک و غیره 
جزو تغییر کاربری های غیرمجاز هســتند.وی در خصوص 

صدور مجوز افزود: متقاضیان درخواست خود را به سازمان 
صنعــت، معدن و تجارت ارائه کرده و این دســتگاه متولی 
صدور پروانه بهره برداری و پروانه تأسیس یا موافقت اصولی 
اســت.علیپور گفت: در کمیســیون تبصره یک ماده یک، 
که متشــکل از رئیس سازمان جهاد کشــاورزی، استاندار، 
مدیرکل محیط زیســت و امور اراضی اســت بررسی شده 
که آیا این عرصه قابلیت برداشــت شــن و ماسه را دارد یا 
نه؟ که اگر منتج به مجوز شــود به کمیســیون تقویم که 
اعضای آن نماینده مستقل دارایی، استانداری و مدیر جهاد 
کشاورزی شهرســتان هستند، ارجاع می شــود.وی افزود: 
در کمیســیون تقویم، عوارض دولتی تعیین شده و بعد از 
پرداخت، مجوز بهره برداری صادر می شود لذا صرف داشتن 
مجوز از صنعت و معدن، دال بر برداشت نیست.علیپور ادامه 
داد: در کمیسیون تبصره یک ماده یک، تغییر کاربری برای 
سطح صادر شده اما بحث های فنی و عمق و میزان برداشت 
توســط کارشناسان تخصصی و آزمایشــگاه های صنعت و 

معدن مشخص می شود.
مدیر امور اراضی جهاد کشاورزی گلستان با بیان اینکه دو 
دســتگاه سازمان جهاد کشاورزی و صنعت و معدن وظیفه 
نظــارت بر این معــادن را دارند، عنوان کــرد: در چند ماه 
اخیر دادســتان های تمام شهرها به این موضوع ورود کرده 
و بیشــتر معادن غیرقانونی )قریب ۹۹ درصد( شناسایی و 
برای آنها تشکیل پرونده شــده و در محاکم قضائی استان 
تحت رسیدگی اســت.علیپور در مورد تخلفات هم توضیح 
داد: چند تخلف عمده در این بخش وجود دارد که نخستن 

مورد آنکه بهره برداری بدون مجوز کمیســیون تبصره یک 
ماده یک است.

وی گفت: تخلف دیگر به مساحت برداشت بر می گردد که 
کمیســیون مجوز بهره برداری در یک هکتار را صادر کرده 
اما معدن بیش از آن برداشت می کند.علیپور اضافه کرد: نوع 
سوم تخلف به عمق برداشت برمی گردد که به عنوان مثال 
مجوز داده شــده برای چهار متر بــوده اما ۲۰ الی ۳۰ متر 
برداشت انجام می شود.طبق گفته وی بیشتر معادن شن و 
ماسه در مناطق جنوبی استان و در دهنه های توسکستان، 
زرین گل، محمدآباد هســتند که به مخروطه افکنه بودن 
زمین های کشــاورزی برمی گردد.وی توضیح داد: مخروط 
افکنه ها، تشکیلات زمین شناسی سیلابی بوده که به مرور 
زمان با جریانات ســیل و رودخانه جمع شــده و به همراه 
خود قلوه سنگ، سنگ و شــن و ماسه آورده و روی آن را 
خاک پوشیده است.رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت 
گلستان هم در این خصوص به خبرنگار مهر گفت: در حوزه 
شن و ماسه حدود ۸۰ واحد در دو سال گذشته از سازمان 
صنعت، معدن و تجارت گلستان مجوز گرفتند.درویش علی 
حسن زاده افزود: متقاضی ابتدا برای گرفتن معدن مراجعه 
کرده و براساس نوع محموله اگر در بخش اراضی کشاورزی 
باشد باید از امور اراضی و اگر در حوزه رودخانه ها باشد باید 

از آب منطقه ای مجوز بگیرد.
وی بیان کرد: برای اخذ مجوز استعلام های چندگانه مطرح 
بوده و باید براساس موقعیت مکانی از میراث فرهنگی، گاز، 
حمل و نقل و غیره اخذ شود.حسن زاده در خصوص نظارت 
هم گفت: براســاس ماده ۱۹ قانون معــادن در معادنی که 
بدون مجوز در حال فعالیت هستند بسته به عرصه، دستگاه 
متولی، مسئول نظارت است.رئیس سازمان صنعت، معدن 
و تجارت گلســتان گفت: بعد از صدور مجوز هم نظارت بر 
برداشت در سطح و عمق توسط آب منطقه ای، امور اراضی 

و صمت انجام می شود.
وی توضیح داد که منابع طبیعی، امور اراضی و آب منطقه 
واحدهای گشت و یگان حفاظت دارند ولی علی رغم اینکه 
صمت ســاز و کار واحدهای گشــت ندارد و با کمبود نیرو 
مواجه هســتیم اما تیــم نظارتی راه انــدازی کرده که در 
روزهای متفاوتی امر بازرســی و نظارت را انجام می دهند.
طبق گفته حســن زاده بیشترین تخلفات نداشتن مجوز و 
اضافه برداشــت بوده که این افراد به مراجع قضائی معرفی 
می شــوند.به گزارش خبرنگار مهر، هرگونه برداشت بیش 
از حد از رودخانه ها، تخریب محیط زیســت و آســیب به 
عرصه هــای زراعــی را در پی دارد لذا بــا توجه به افزایش 
قیمت نهاده های ســاختمان، ضرورت دارد تا دستگاه های 

متولی نظارت خود در این بخش را افزایش دهند.

زخم برداشت شن و ماسه بر تن طبیعت

افزایش تجاوز به رودخانه های گلستان
برنامه زمانی ۴ساله برای حل مشکل سراوان

معاون دفتر مدیریت پســماند ســازمان حفاظت محیط  زیست گفت: منطقه 
ســراوان از ســال ۱۳۶۲ به محل تلنبار پسماند تبدیل شــده و در نتیجه حل 
این مشــکلِ ۴۰ ساله زمان بر اســت اما به دنبال این هستیم که مشکل را در 
کم ترین زمان ممکن حل کنیم و عزم ما برای این کار جدی اســت.به گزارش 
ایلنا از رشــت، پیام جوهری در رابطه با آخرین اقدامــات در جهت توقف دپو 
زباله در منطقه ســراوان اظهار کرد: متأسفانه مدیریت پسماند درستی در مورد 
پسماندهای منطقه سراوان انجام نشده و این منطقه از سال ۱۳۶۲ محل تلنبار 
پسماند شده است. مشکلی که حدود ۴۰ سال پیش آغاز شده را نمی توان یک 
روزه حل کرد اما به دنبال این هستیم که مشکل را در سریع ترین زمان ممکن 
حل کنیم و عزم ما برای حل این مشــکل جدی اســت.وی ادامه داد: سازمان 
محیط زیســت در اولین قدم از بعُد قضایی وارد شد، شکایتی را علیه شهرداری 
رشت تنظیم کرد و در حال حاضر شهردار رشت در مراجع قضایی پرونده دارد. 
در مرحله دوم راهکار اجرایی را ارائه کردیم و اکنون »راهکار راهبردی مدیریت 
پسماند استان ها شمالی« در سایت دفتر پسماند سازمان وجود دارد.معاون دفتر 
مدیریت پسماند ســازمان حفاظت محیط زیست با بیان اینکه برنامه ای که ما 
تنظیم کردیم به گونه ای اســت که این مشکل را در یک بازه زمانی ۴ساله حل 
کند، گفت: مشــکل اول در خصوص ســراوان ورودی پسماند است که در این 
خصوص ورودی را به حداقل ممکن کاهش دادیم. مشکل دوم حجم شیرآبه ها 
بود که برای رفع این مشکل اولین فاز تصفیه خانه را در خرداد ماه افتتاح کردیم.

جوهری با اشــاره به اینکه کارخانه کمپوست رشــت ۵۰۰ تن در روز افزایش 
ظرفیت پیدا کرده اســت، خاطرنشان کرد: مورد دیگر پیشرفت پروژه زباله سوز 
رشت است که امیدواریم در پایان ۳ سال این پروژه تکمیل شود. بر اساس این 
برنامه در ســال اول، منطقه سراوان دیگر ورود پسماند نخواهد داشت و پس از 

اینکه مشکل ورودی زباله حل شد، به سمت مدیریت پسماندها می رویم.

انتخاب دانشگاه علوم پزشکی مازندران 
به عنوان دستگاه  اجرایی برتر استان 

در جشنواره شهید رجایی

گروه شهرستانها: در جشنواره شــهید رجایی و مراسم تجلیل از برگزیدگان 
عرصه خدمت اســتان مازندران که با حضور حســینی پور، استاندار مازندران و 
مســئولین و مدیران دستگاه های اجرایی استان در ســازمان مدیریت و برنامه 
ریزی اســتان مازندران برگزار شد دانشــگاه علوم پزشکی مازندران در بین ۵۸ 
دستگاه اجرایی استان در جشــنواره شهید رجایی سال ۱۴۰۱ بعنوان دستگاه 
اجرایی برتر معرفی شــد و لوح ســپاس و تندیس ویژه این جشنواره از سوی 
اســتاندار مازندران به دکتر فرهاد غلامی رئیس دانشگاه علوم پزشکی مازندران 

اهدا شد.

پروژه های آبفا کام مردم اهواز را 
بیشتر از این تلخ نکند

نایب رئیس شــورای شهر اهواز با اشــاره به در پیش بودن بازگشایی مدارس و 
آغاز بارندگی ها و وضعیت نامناسب شهر، خواستار تسریع در رفع نواقص شهری 
از جمله ترمیم نوارهای حفاری شــد.حجت الله زارع زاده در نطق پیش از دستور 
خود در هفتاد و ســومین جلسه علنی شورای شهر اهواز اظهار کرد: در آستانه 
بازگشایی مدارس و دیگر مراکز آموزشی پس از دو سال تعطیلی به دلیل شیوع 
کرونا هســتیم و باید در حوزه مدیریت شــهری تدابیر لازم به منظور برگزاری 
باشــکوه تر و آماده تر مهر ۱۴۰۱ اتخاذ شــود. به گزارش ایسنا، وی با اشاره به 
برخی مســائل موجود در آستانه بازگشــایی مراکز آموزشی افزود: منهول های 
روباز موجود در مســیر مدارس باید احصاء و نســبت به ترمیم درهای منهول 
روباز در مســیر خیابان های منتهی به مدارس اقدام شود.زارع زاده با بیان اینکه 
محیط پیرامون برخی از مدارس به وســلیه زباله یا نخاله احاطه شــده است و 
باید این نقاط شناســایی و پاکسازی شــوند، عنوان کرد: لکه گیری و پر کردن 
چاله های خیابان های در مســیر مدارس، هرس درختان، رفت و روب خیابان ها 
و پاکســازی مســیرهای منتهی به مدارس، نصب علائم هشداردهنده ترافیکی 
در مســیر مدارس نیز باید انجام شود.نایب رئیس شورای شهر اهواز با تشکر از 
اقدام شــهرداری در زمینه جمع آوری ســگ های بلاصاحب، گفت: با این وجود 
این اقدامات برای جمع آوری سگ های بلاصاحب کافی نبوده است و در آستانه 
بازگشایی مدارس انتظار می رود شهرداران مناطق اهتمام ویژه ای به این مساله 
داشته باشند و جمع آوری سگ های بلاصاحب اولویت ویژه شهرداران باشد زیرا 
کوچکترین خسارت در این حوزه شاید قابل جبران و بخشش نباشد.وی عنوان 
کرد: انتظار می رود مدیران شــهری در دو هفته باقی مانده به این موضوعات و 
دیگر مســائل رسیدگی کنند.زارع زاده بیان کرد: از مقام معظم رهبری و رئیس 
جمهور بابت تخصیص اعتبار مناســب برای اجرای طرح جامع فاضلاب اهواز و 
ضمانت اجرای کار، تشــکر می کنیم اما متاســفانه این فرصت برای مردم اهواز 
به تهدید تبدیل شــده است.نایب رئیس شورای شهر اهواز خطاب به مسئولان 
شــرکت آبفا تصریح کرد: کام مردم اهواز بیشتر از این تلخ نشود؛ آستانه تحمل 
مردم محدود است اما شرافت و صبوری این مردم موجب شده تاکنون شکیبایی 
پیشــه کنند.وی افزود: پروژه های آبفا در ســطح مناطق مختلف شهری غالب 
خیابان های شــهر را در نوردیده است؛ مدت زمان اجرای هر پروژه در هر محله 
بســیار زیاد است و از طرف دیگر نیز شــاهد تاخیر در روکش آسفالت و حتی 
پایین بودن کیفیت آسفالت در صورت انجام، هستیم که این مسائل خساراتی به 
دنبال داشته است و می تواند داشته باشد.زارع زاده گفت: از یک طرف بازگشایی 
مــدارس و از طرف دیگر آغاز فصل بارندگی را در پیش رو داریم و اگر در انجام 

تعهدات تسریع نشود، ممکن است حوادث ناگواری رخ دهد.

اخبار کوتاه

شهروندان اهری هفته ها است که بوی نامطبوع 
ناشناخته ای را استشــمام می کنند و در این 
بین مسئولان امر احتمال می دهند منشا این 
بوی نامطبوع تصفیه خانه فاضلاب اهر باشــد.
به گزارش مهر، رودخانــه اهرچایی به عنوان 
یکــی از رودخانه هــای مهم آبریــز رود ارس 
در شــمال شرقی اســتان آذربایجان شرقی با 
طول ۲۴۰ کیلومتر اســت که پس از عبور از 
دهستان اوزمدل، حومه شــهر اهر و نزدیکی 
آبادی لر در دهســتان ورگهان به رودخانه قره 
ســو می پیوندند، اما این روزها با گذر خود از 
شهرستان اهر، تنفس و استنشاق را برای ۲۵ 
درصد شهر اهر با جمعیت ساکن ۶۰ درصد از 
کل جمعیت شهر با مســاحت ۲۷۰ هکتار از 
محدوده شهرســتان اهر را سخت کرده است.
در این راستا اهالی شهرستان اهر دست کمک 
به سوی مسئولین، خصوصاً استاندار آذربایجان 
شرقی دراز کرده اند تا بتوانند به راحتی در خانه 
خود استراحت و زندگی کنند، چراکه این بوی 
نامطبوع افراد را برای ادامه حیات در آن محل 

آزرده کرده است.
با وجود اینکه دســتگاه های مختلف دولتی از 
جمله اداره حفاظت محیط زیست شهرستان 
اهر، دادستان عمومی و انقلاب شهرستان اهر، 
فرماندار اهر، مدیریت بحران آذربایجان شرقی، 
مدیر شبکه بهداشت و درمان شهرستان اهر به 
مشــکلات و خرابی های دستگاه های هوادهی، 
ســوزن زن و کم بودن ظرفیــت تصفیه خانه 
فاضلاب شــهری اهری بصورتی که فاضلاب، 
ســه برابر ظرفیت تصفیه خانه به تصفیه خانه 
فاضلاب شهری اهر وارد می شود و طبیعتاً این 
مجموعه نمی تواند عمل تصفیه را به طور کامل 
انجام دهد از این رو ملزم می باشند تا فاضلاب 

را بــدون تصفیه کامل بــه رودخانه اهر چایی 
رهاسازی کنند اقرار می کنند، سوال اصلی که 
پیش می آید این است که اقدامات مسئولین در 

این رابطه چه می باشد.
رئیس اداره حفاظت محیط زیســت اهر، مدیر 
کل مدیریت بحران آذربایجان شــرقی و مدیر 
شبکه بهداشــت و درمان اهر احداث فاز دوم 
تصفیه خانه فاضلاب شــهری اهر را ضروری 
دانســته اند که در این خصوص نماینده مردم 
اهر و هریس از پیگیری احداث فاز دوم تصفیه 
خانه فاضلاب شــهری اهر از وزارت نیرو خبر 
داد.فرماندار اهــر در این خصوص به خبرنگار 
مهر اظهار کرد: در سفر اخیر ریاست جمهوری 
به اســتان آذربایجان شــرقی تأمیــن اعتبار 
فــاز دوم تصفیه خانه فاضلاب شــهری اهر را 
خواستار شــده ایم و منتظر اقدامات از وزارت 
نیرو هســتیم.ابوالفضل غنی زاده عنوان کرد 
که هیچ دســتگاه یا نهادی را نمی توان مقصر 
یا کم کار دانســت. بوی نامطبوع معضل شهر 
اهر بــوده و حل آن ضروری اســت.همچنین 
محمدباقــر هنربر مدیــر کل مدیریت بحران 
آذربایجان شرقی که پیرو نامه های شهروندان 
اهری به اســتاندار آذربایجان شــرقی و گلایه 
از بوی نامطبوع، به دســتور اســتاندار به این 
موضــوع ورود کرده، در گفتگو با خبرنگار مهر 
احداث فاز دوم تصفیه خانه فاضلاب شــهری 
اهر را ضروری دانســت و خاطر نشان کرد: از 
اســتاندار درخواست کرده ایم تا طی نامه ای به 
وزارت نیرو و رئیس ســازمان برنامه و بودجه 
کشور خواســتار تأمین اعتبار احداث فاز دوم 
تصفیه خانه فاضلاب شهری اهر با تعیین ردیف 

بودجه شود.
هنربــر اظهار داشــت: اینکــه آب و فاضلاب 

بگوید بوی نامطبوع از حوزه شــهرداری است 
و شــهرداری بگوید از حــوزه آب و فاضلاب 
اســت، با متهم کردن یکدیگــر معضل بوی 
نامطبوع اهر حل نمی شود.در این راستا مدیر 
شبکه بهداشــت و درمان شــهر اهر از مدیر 
عامل شرکت آب و فاضلاب آذربایجان شرقی 
تقاضای پیگیری برای رفــع نواقصات تصفیه 
خانه فاضلاب شــهری اهر و احــداث فاز دوم 
تصفیه خانه فاضلاب شــهری اهر را داشت.در 
خصوص گفته فرماندار اهر، ســوالی که پیش 
می آید این است: نواقصات و خرابی های تصفیه 
خانه فاضلاب شــهری فعلی شهرستان اهر و 
عــدم پیگیری و پیش بینی بــه موقع احداث 
فاز دوم تصفیه خانه فاضلاب شــهری اهر زیر 
مســئولیت کدام دستگاه یا نهادی بوده است؟ 
که برای این سوال تا به حال هیچ جواب قانع 
کننده ای از ســوی مسئولین زی ربط دریافت 

نشده است.
البتــه در ایــن خصــوص مدیریــت بحران 
آذربایجــان شــرقی به موضــوع ورود کرده و 
دستور ایجاد کارگروه ویژه را داده است، به این 
صورت که تشکیل کمیته تخصصی تحقیقات و 
شناسایی منشأ بوی نامطبوع در شهرستان اهر 

را ضروری دانست.
هنربــر اظهار داشــت: ایــن کمیته تخصصی 
باید متشــکل از هیأت علمی دانشــگاه تبریز، 
سازمان محیط زیست، شرکت آب و فاضلاب، 
معاونت بهداشــتی دانشــگاه علوم پزشــکی 
تبریز، فرمانداری اهر، شــهرداری اهر، شرکت 
آب منطقه ای، ســازمان زمین شناسی، جهاد 
اســتانداری  بحران  مدیریــت  و  کشــاورزی 
آذربایجان شــرقی باشــد و ظرف ۷ روز ملزم 
هستند تا نتایج بررســی منشأ بوی نامطبوع 

در مناطق مختلف شــهر اهر را به فرمانداری 
شهرستان و استانداری آذربایجان شرقی اعلام 
کنند.مدیرکل مدیریت بحران آذربایجان شرقی 
درخصوص منشأ بوی نامطبوع نیز گفت: طی 
صحبت هایی که با فرماندار اهر شد، وی گفته 
بوی نامطبوع در شهر اهر استشمام نمی شود و 
چندین ایراد جزئــی در این زمینه وجود دارد 
که نسبت به رفع آن اقدام می کنند.وی افزود: 
قرار اســت فرماندار اهر پایــان هفته ی جاری 
در خصوص بوی نامطبوع شــهر اهر جلسه ای 
برگزار کند و در آن جلســه کارگروه نظرات و 

نتیجه بررسی های میدانی را ارائه دهد.
هنربر گفــت: کمیته تحقیقات و شناســایی 
منشــأ بوی نامطبوع در شهر اهر هنوز نتیجه 
بررســی های میدانــی را به مدیریــت بحران 
اســتانداری آذربایجان شرقی ارجاع نکرده؛ اگر 
تا فردا نتیجه اعلام کنند حتماً اطلاع رســانی 
می کنیم.وی ادامه داد: اعضای کمیته تحقیقات 
و شناسایی منشأ بوی نامطبوع شهر اهر موارد 
خاصــی اعلام نکرده اند، تنها مــورد آن ها هم 
بحــث تصفیه خانه فاضلاب شــهری اهر بود.
شهروند اهری در گفتگو با خبرنگار مهر افزود: 
بوی نامطبــوع رودخانه اهر چایی تنها معضل 

شهرســتان اهر نیست، دفع پسماندها به کنار 
رودخانه در کناره بازار اهر، دفع میوه های غیر 
قابل اســتفاده و خراب شده به کنار رودخانه، 
دفــع زباله های خانگی به کنــاره جوب ها در 
داخل شــهر یکــی دیگر از مشــکلات اهالی 
شهرستان اهر می باشد که به اضافه اینکه بوی 
نامطبــوع و غیر قابل تحملــی را در پی دارد، 
ظاهر خوبی نداشــته و مــردم را آزرده خاطر 
می کند.رضا پورالله یار افزود: امید همه ما این 
است تا مســئولین در کنار سخنان، عمل نیز 
پیشــه کنند، چرا که مدیر شبکه بهداشت و 
درمــان اهر نیز تصفیه خانه شــهری اهر را به 
عنــوان تهدید علیه ســلامتی عمومی معرفی 
کرده اســت.بدون شک در این شــهر زیبا، با 
قدمــت تاریخی زیاد که به عنــوان بزرگترین 
شهر منطقه ارسباران شناخته شده است و در 
مسیر ارتباطی تبریز به باکو و قفقاز قرار گرفته 
اســت، استشمام بوی زیبای سیب قره قیرمیز 
و بوی زیبــای باغات و گل هــای آن به جای 
استشــمام بوی نامطبــوع و آزار دهنده حس 
بسیار خوبی را به شــهروندان و مسافرین آن 
می دهد و خاطره عالی را در ذهن گردشگران 

آن شهر حکاکی می کند.

نماینده کردستان در شــورای عالی استان ها به مشکلات 
اســتان از جمله بیکاری و فقر اشــاره کرد و گفت: بیشتر 
آسیب های اجتماعی در استان ریشه در فقر و بیکاری دارد.

کیوان ویســیان در گفت وگو با خبرنگار ایلنا، با اشــاره به 
آمار بالای بیکاری در کردســتان اظهار داشت: تعداد زیاد 
کولبران به افزایش مشــکل بیکاری در استان بازمی گردد. 
بیشتر جوانان کردستانی برای پیدا کردن کار به شهرهای 
مرکــزی و پایتخت  برای جذب در مشــاغل کاذبی چون 
کارگــری و ســرایداری مهاجرت می کننــد.وی افزود: در 
کردستان هیچ شــرکت و کارخانه ای برای مشغول به کار 
شــدن جوانان وجود ندارد. کم نیســتند افرادی که زن و 
فرزندشان را جا گذاشته و به شهرهای دیگر برای کارگری 
می رونــد و هر چند ماه یک بار می توانند به خانواده شــان 
ســر بزنند.ویســیان ادامه داد: هنوز هم برخی از کولبران 
در مناطق مرزی کشته می شوند و طی بازدیدی که هفته 
گذشــته در مناطق مرزی بانه و مریوان داشــتم، از کشته 
شــدن یک کولبر باخبر شــدم که تاکنون مشخص نشده 
توســط چه کسی کشته شده اســت. این اتفاق تقریبا دو 

هفته پیش رخ داده است.
عضو شورای عالی استان ها بیان کرد: باید پیگیر مشکلات 

کولبران باشیم. البته هر چند کولبری شغل نیست. تنها راه 
نجات کولبرانی که جانشان را کف دست شان برای لقمه ای 
نان می گذارند، ایجاد شغل است. اگر شغل ایجاد شد و  باز 
کسی کولبری کرد بعد با آنها برخورد کنند چراکه جوانان 
در حــال حاضــر از روی بیکاری و فقر بــه کولبری روی 
آورده اند. نماینده کردستان در شورای عالی استان ها ادامه 
داد: همچنین جوانان کردســتانی برای کارگری به کشور 
عــراق به صورت قانونی زیاد مهاجــرت می کنند که البته 
آنهایی که کارهای تخصصی مانند برق کاری، لوله کشی و 
غیره بلد هستند، درآمد بیشتری دارند.ویسیان عنوان کرد: 
بازارچه های منطقه آزاد تجاری بانه و مریوان اگر ســریع تر 
راه اندازی شوند بسیاری از مشکلات استان از جمله بیکاری 
حل می شود. این طرح مصوب اما هنوز اجرایی نشده است 
که در صورت اجرایی شــدن آمار بیکاری در کردستان به 
شکل چشــمگیری کاهش خواهد یافت.عضو شورای عالی 
اســتان ها اضافه کرد: موضوع دیگری که در استان وجود 

دارد بحث صنایع تبدیلی است. به طور مثال در شهرستان 
دهگلان ســالانه محصول زیادی ســیب زمینی، گندم و 
دیگر محصولات کشــاورزی برداشت می شود. اما به دلیل  
عدم صنایع تبدیلی به فروش می رســند.وی تصریح کرد: 
یکی دیگر از پتانسیل های استان برای درآمدزایی و ایجاد 
اشتغال بحث گردشگری در اورامات است که دارای مناطق 
بکر و زیبای کوهســتانی دارای پوشش جنگلی است. اگر 
طرح های گردشــگری در این مناطق ایجاد شود از طریق 

جذب سرمایه گذار شرایط اقتصادی استان بهتر می شود.
ویســیان در بخش دیگــری از صحبت هــای خود، گفت: 
معادن اســتان کردســتان که بیشــتر در مناطق قروه و 
دهگلان هستند، خام فروشی می شوند و این خام فروشی 
معادن ضربه ای به اقتصاد اســتان و کشور است چراکه در 
خود اســتان صنایع تبدیلی برای ســنگ های استخراجی 
از معادن وجود ندارد.نماینده کردســتان در شورای عالی 
اســتان در ادامه به آمار بالای خودکشــی در کردســتان 

اشــاره کرد و افزود: هفته گذشــته ۲ مورد خودکشی در 
دهگلان اتفاق افتاد که علت همه این خودکشــی ها به فقر 
و بیکاری در اســتان بازمی گردد به نظرم ریشه بسیاری از 
آسیب های اجتماعی در فقر و مشکلات اقتصادی خانواده ها 
اســت. اگر مردم شــرایط مالی خوبی داشته باشند امکان 
ندارد به ســمت و سوی آسیب های اجتماعی بروند. تقریبا 
بیش از ۵۰ درصد مشــکلات زندگی افراد وابسته به پول 
اســت وقتی فرد بیکار و فاقد درآمد است دچار مشکلات 
زیادی می شــود.وی در بخش دیگری از صحبت هایش به 
قتل های ناموســی در استان اشــاره کرد و گفت: در اکثر 
مناطق کردســتان هنوز فرهنگ مردسالاری حاکم است و 
بیشــتر این قتل ها هم به همین دلیل اتفاق می افتد و این 
نوع قتل ها خیلی به موضوع فقر مالی ربطی ندارد.ویسیان 
ادامه داد: از دیگر مشکلات مردم کردستان وضعیت افسار 
گسیخته ودیعه و اجاره های سرسام آور است که مردم را به 
ستوه آورده و کمرشان زیر بار این اجاره ها خم شده است. 
از دولت انتظار داریم طرح ملی مسکن را هرچه سریع تر در 
این استان پیگیری و اجرایی کند. هرچند طرح مسکن ملی 
هم هزینه بالایی دارد ولی به هرحال مردم از اجاره نشینی 

خلاص شوند.

رئیس کل دادگســتری گلســتان از صدور سند برای ۲۱ 
هزار هکتار از سواحل دریای خزر در استان خبر داد.حیدر 
آســیابی  رئیس کل دادگستری گلستان در جلسه شورای 
حفظ حقوق بیت المال استان گفت: برای بیش از ۲۱ هزار 
هکتار از سواحل دریای خزر سند صادر شده است.او افزود: 
با صدور این اســناد، ۹۰ درصد زمین های ســاحلی و ۹۵ 
درصد اراضی حریم ۶۰ متری دریا به نام دولت ســند زده 
شد.آسیابی گفت: پیگیری برای صدور سند باقی مانده این 

اراضی ادامه دارد.رئیس کل دادگســتری گلستان گفت: با 
پیگیری و تلاش شبانه روزی اداره ثبت استان، پارسال در 
زمینه کاداستر اراضی ملی رتبه دوم کشور را کسب کردیم.
آســیابی با اشــاره به آغــاز طرح صدور ســند تک برگی 
زمین های کشاورزی در اســتان از کشاورزان خواست: هر 
چه زودتر برای درخواست صدور سند تک برگی به اداره ای 

ثبت اســناد مراجعه کنند.او از فعال شــدن شورای حفظ 
حقــوق بیت المال در همه حوزه های قضایی اســتان خبر 
داد و گفت: با تشکیل این شورا در شهرستان ها، رسیدگی 
به موارد مربوط به تعرض و دســت اندازی به اراضی ملی و 
منابع طبیعی و انفال با ســرعت بیشتری انجام می شود و 

عرصه بر دست اندازان به بیت المال تنگ تر خواهد شد.

آسیابی با اشاره به اقدامات پیشگیرانه دستگاه های متولی 
در حوزه جنگل ها و مراتع برای کاهش آتش سوزی در این 
عرصه ها گفت: بر اساس اعلام کارشناسان این حوزه امسال 
۸۰ درصد کمتر آتش سوزی داشتیم و امیدواریم این روند 
در نیمه دوم ســال هم به همین منوال ادامه داشته باشد.
او گفت: دادســتان مرکز اســتان در کنار اداره کل محیط 
زیست، پیگیر ِ تامین حق آبه تالاب های بین المللی استان 

است.

ضرورت احداث فاز دوم تصفیه خانه اهر

بوی نامطبوع اهری ها را کلافه کرد

خام فروشی معادن ضربه جدی به اقتصاد استان کردستان است

در کردستان کارخانه ای وجود ندارد

۲۱ هزار هکتار از سواحل گلستان سند دار شد

شــهرداري اروميه در نظر دارد به اســتناد ماده ۳۰  آئین نامه معاملاتی شــهرداری ارومیه نســبت 
بــه برگزاری مزایده عمومی به شــرح  ذیل از طریق ســامانه تــدارکات الکترونیکی دولت )ســتاد( به 
آدرس:www.setadiran.ir اقــدام نمایــد. از کلیه متقاضیان واجد شــرایط دعوت بعمل می آید در 
مزایده ذیل به شــرح مشخصات اعلامی در این آگهی شرکت و ارائه قیمت نمایند. لازم بذکر است کلیه 
مراحل برگزاری مزایده از دریافت اسناد تا ارائه پیشنهاد قیمت مزایده گران و بازگشایی پاکت ها از طریق 
درگاه ســامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( انجام خواهد شد. لذا لازم است مزایده گران در صورت 
عدم عضویت قبلی مراحل ثبت نام، در سایت مذکور و دریافت گواهی امضاء الکترونیکی را جهت شرکت 
در مزایده محقق ســازند. لازم به ذکر می باشد شــرکت کنندگان محترم جهت کسب اطلاعات بیشتر 

می توانند به سایت شهرداری ارومیه به آدرس www.urmia.ir مراجعه نمایند.
1- موضوع مزایده: اجاره یک باب کانکس خدمات دهی ســر مزار در روبروی غســالخانه در محوطه 

باغ رضوان ارومیه
2- مبلغ کل مزایده: 840/000/000 ریال )هشــتصد و چهل میلیون ریال( بر اساس قیمت کارشناس 

رسمی دادگستری 
3-  مدت قرارداد: یک سال شمسی از تاریخ ابلاغ قرارداد می باشد.

۴- تاریخ دریافت اسناد مزایده: از ساعت ۱۱ روز سه شنبه مورخه 1401/06/15 تا ساعت ۱۹ روز سه شنبه 
مورخه 1401/06/22  در بستر سامانه ستاد به آدرس www.setadiran.ir  مراجعه نمایند.

تاریخ انتشار نوبت اول: 1401/06/15 
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1401/06/19

»آگهي مزایده عمومي
شماره: 5001094839000042 نوبت دوم«

تاریخ: 1401/06/15

)نوبت اول(

مهدی زاده -شهردار اروميه  

آگهی تحدید حدود اختصاصی
درخصوص تقاضای ثبت آقای محمدرضا باوفای سندی فرزند محمد نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین بایر مشتمل بر خانه و محوطه 
مساحت ۴۵۹/۱۰ متر مربع به شماره پلاک ۲۱۲ فرعی مفروز و مجزی شده از پلاک ۱۳ فرعی از ۱۱ اصلی واقع در سرابستان بخش ۲۴ 
گیلان موضوع رای شماره ۱۴۰۱۶۰۳۱۸۰۰۳۰۰۱۰۵۶- ۱۴۰۱/۰۲/۳۱ هیات قانون تعیین و تکلیف ثبت فومن مستقر در ثبت اسناد 
فومن، نظر به اینکه پلاک اولیه فاقد سابقه تحدید می باشد به رعایت تبصره ذیل ماده ۱۳ قانون تعیین و تکلیف اراضی و ساختمان های 
فاقد سند رسمی حسب درخواســت مالک تحدید حدود اختصاصی پلاک مذکور راس ساعت ۹ صبح روز یکشنبه ۱۴۰۱/۰۷/۱۰ در 
محل شروع به عمل خواهد آمد. لذا بدین وسیله به اطلاع کلیه مالکین و مجاورین و صاحبان حقوق ارتفاقی میرساند که در وقت مقرر 
در محل حاضر، چنانچه نسبت به حدود و حقوق ارتفاقی پلاک فوق واخواهی داشته باشند برابر ماده ۲۰ قانون ثبت میتوانند از تاریخ 
تنظیم صورت مجلس تحدیدی ظرف مدت ۳۰ روز اعتراض خود را کتبا به اداره تسلیم و رسید اخذ نمایند در این صورت وفق ماده ۸۶ 
اصلاح موادی از آئین نامه قانون ثبت معترض باید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض به مرجع ثبتی، دادخواست مقتضی به 
مرجع ذیصلاح قضایی تقدیم و گواهی تقدیم دادخواست را تسلیم اداره ثبت نماید، در غیر اینصورت اداره ثبت بدون توجه به اعتراض، 
عملیات ثبتی را با رعایت مقررات ادامه می دهد، بدیهی است عدم حضور مجاورین مانع عملیات تحدید حدود نخواهد بود. م الف 457
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